

杭州沦陷之前后

—— 蔡競平的 70 年



Before and After the Fall of Hangzhou Seventy Years of Chinpin Tsen Tsai

蔡競平 著 / 蔡 芫 编译



杭州沦陷之前后

一類順平的70年



Selection and Advantage Fall of Managelone

Second Deposit Dispose Then I'm

na transcription in

杭州沦陷之前后

——蔡競平的70年



蔡競平 著 / 蔡 芫 编译

图书在版编目(CIP)数据

杭州沦陷之前后: 蔡競平的70年 / 蔡競平著; 蔡 芫编译. -- 杭州: 西泠印社出版社, 2017.9 ISBN 978-7-5508-2191-0

I. ①杭··· II. ①蔡··· ②蔡··· III. ①杭州-地方史 -史料-民国 IV. ①K295.51

中国版本图书馆CIP数据核字(2017)第237032号

杭州沦陷之前后 ——蔡競平的70年

蔡競平 著 蔡 芫 编译

出品人江吟

责任编辑 侯 辉 蔡 芫

责任出版 李 兵

责任校对 刘玉立 蔡 艺

鸣谢蔡文希景佐蔡荃王佩珍

出版发行 西泠印社出版社

(杭州市西湖文化广场 32 号 5 楼 邮政编码: 310014)

经 销 全国新华书店

制版印刷 影天印业有限公司

开 本 787mm×1092mm 1/16

字 数 720 千

印 张 35.25

印 数 001-600

书 号 ISBN 978-7-5508-2191-0

版 次 2017年9月第1版 第1次印刷

定 价 168.00元

版权所有 翻印必究 印制差错 负责调换

西泠印社出版社发行部联系方式: (0571) 87243079



纪念杭州沦陷80周年 和那些艰苦卓绝的前辈

《杭州沦陷之前后》为蔡競平所著,1941年初版。2016年由后人收录原稿,增加蔡競平存世文献、其他历史文献及资料、蔡競平照片、书法等。 封面照片来自高诵芬、徐家祯著《山居杂忆——一个大家闺秀的百年家族记忆》。

蔡競平生平

蔡競平先生祖籍浙江省吴兴县双林镇。1892年在江西省大庾县出生。早年就读南京私立汇文书院,1913年进入清华学校高等科,1915年毕业。1916年以"庚子赔款"留学美国。1918年获哥伦比亚大学学士学位,1919年获哥伦比亚大学经济学硕士学位。

学成回国后,于 1920 至 1922 年秋,任教于复旦大学,为商科首任学长(即教务长)。1922 年秋赴清华执教,曾任经济系教授、同学干事部书记(即主任)、清华同学会主要成员,1924 年为清华大学筹备委员会委员。1929 年,在国民政府财政部工作。同年,江南电气公司成立,应友人邀请转入实业界,赴浙江省杭州市筹备电厂,是为浙江电业开发的先声。

蔡競平先生处事严谨,公正廉洁,为人刚正不阿。1930至1937年底,致力于杭州闸口电厂、艮山门电厂的建设和经营。1937年底杭州沦陷时,伸张民族气节,亲临炸毁苦心经营的厂房,告诫全体员工不做亡国奴,待到抗战胜利之时再回杭州重建电厂、重建家园。遂带领家眷、子女转入抗战后方,任职国民政府交通部邮政储金汇业局总务处处长,组建重庆邮政储汇局和邮政储金汇业局昆明分局,为开辟西南邮路、交通、邮政汇业和通过缅甸打开西南后方国外金融汇兑线路作过一定贡献。

1945年抗日战争胜利,毅然返回杭州,接收杭州电厂,将闸口电厂发电量提增,从而使杭州成为当时大陆唯一可无限制供电、不实行分区轮流停电的都市。他又利用艮山门发电厂和附近铁路的优势,计划筹建大同电化厂,拟国产电池与美国的美孚公司抗衡,虽因当时国民党政府政治腐败,经济失控,困难重重,未能如愿,但对新中国成立后人民政府建立杭州电化厂提供了部分资料和物资。1946年国共合作破裂,内战全面爆发,国事艰危。先生的子女在他影响熏陶下成长,具有强烈的正义感、事业心、爱国心,先后接

受"大同"思想,投身于民主运动。他非但不加阻拦,还在暗地积极支持。 1949年杭州解放前夕,利用他的社会影响力,在杭州和浙江的政界、金融界、实业界,为护厂、护校、护路、保护公用事业做了不少工作。

先生以诚待人,社交广泛,是积极的社会活动家。他与浙江大学校长马寅初先生、竺可桢先生,浙江师范学院院长郑晓沧先生,平民教育家陶行知先生,晏阳初先生均有交往。新中国成立前是美国扶轮社杭州分社早期会员,曾任会长;国际红十字会杭州分会发起人、首任会长;基督教青年会积极分子。1945至1949年间,任杭州市省参议员。

先生对青少年的培养、教育甚为关心。曾兴办中国银行学社商科夜校。 1950年2月,应友人聘邀,去杭州之江大学任教,担任企业管理学系主任, 为新中国培养第一代经济工作人员。先生教学严谨,注重实际,并且平易近 人,开朗活泼,学生称其为良师益友。1952年大学院系调整,之江大学的院 系拆分到浙江师范学院、浙江大学、复旦大学等,先生身患高血压,又不愿 离开杭州,遂告老退休,养息于西子湖畔,颐享天年。

1962年7月,因中风,半身不遂,久治无效,卒后葬于杭州凤凰山南山公墓,背倚青山,面对钱塘江,遥望电厂方向。他的事业不朽,精神不朽。

(编者注:以上生平文字基于蔡競平长女蔡文希女士提供的、1992年值蔡競平诞辰 100 周年,北京大学设立"蔡競平奖学金"时提供的生平,在本书汇编过程中,核对史实,修改完善。)

Biography of Chinpin Tsen Tsai

Chinpin Tsen Tsai's ancestral home was in Shuang Lin Prefecture, Wuxing County, Zhejiang Province. He was born in 1892 in Dayu County, Jiangxi Province. He studied at the private Nanking Academy in his early years, and entered the High School Division of Tsing Hua College as a sophomore in 1913, and graduated in 1915. In 1916, he went to the United States for overseas studies funded by the Boxer Indemnity Scholarship Program. In 1918, he graduated from Columbia University with a B.A., and in 1919, with an M.A. in Economics.

He then returned to China, and became a professor at the Shanghai-based Fudan University, teaching from 1920 to the autumn of 1922. He was the first Provost for the university's Business Major. In 1922, he went to Beijing to teach at Tsinghua (then known as Tsing Hua College, and upgraded to Tsinghua University in 1924). He was a professor and Alumni Secretary, and was a core member of the Tsinghua Alumni Association. He was a member of the Preparatory Committee for the Founding of Tsinghua University in 1924. In 1929, he worked at the Finance Department of the Kuomintang Government. That same year saw the establishment of the South China Electric and Gas Corporation. Upon the invitation of a friend, he went to Hangzhou, Zhejiang Province, to set up the Hangzhou Power Plant, which was the precursor of the local electric industry.

Chinpin Tsen Tsai was conscientious and upright, having great character and integrity. Between 1930 and the end of 1937, he dedicated himself to the building and management of the Hangzhou Power Plant, which combined the Zhakou Power Plant and the Genshanmen Power Plant. The night before Hangzhou was taken over by the Japanese army during the Japanese invasion at the end of 1937, he was present at the bombing of the Zhakou Power Plant, which he worked so hard to put into shape. In his farewell speech, he called for all staff not to service the invaders, and asked all to return and rebuild the plant and the city

once the war was over. He then retreated with his whole family to the inland. In the following years, he served as Director of General Affairs of the Postal Savings Bank in the Transportation Department of the Kuomintang Government. In this role, he founded the Chongqing Postal Savings Bank and its Kunming Branch, not only trailblazing the postal network, transportation and postal banking service in Southwest China, but also through Burma, opened up financial exchanges between Southwest China and foreign countries.

When the Anti-Japanese War ended in 1945, Chinpin Tsen Tsai immediately returned to Hangzhou, taking the helm at the Hangzhou Power Plant, doubling its electricity-generating capacity, thus making Hangzhou the only city then on the Chinese mainland that did not mandate restricted, zoning electricity use. He leveraged the advantages of the Genshanmen Power Plant and its adjacent railroad, making blueprints of a Datong Electrochemical Factory for the production of China-made batteries to compete with Mobil. Although the plan short-circuited because of political corruption of the Kuomintang Government and economic dysfunction nationwide, the process provided information and materials for the founding of the Hangzhou Electrochemical Factory after 1949.

Chinpin Tsen Tsai's children grew up strongly influenced by him. They embraced patriotism and revolutionary zeal, and engaged in underground democratic movement. In 1946, when Kuomintang and the Communist Party of China split apart, Civil War broke out. Embodying the value of social harmony, his children devoted themselves to democratic movements. Rather than discouraging them, he secretly supported them. Before the Communist Party of China founded the People's Republic of China in 1949, he used his social influence among the political, financial, and industrial circles in Hangzhou and in Zhejiang Province to protect local factories, schools, roads and other public infrastructure.

Chinpin Tsen Tsai was sincere to people. He had an extensive personal network, and was socially active. He was acquainted with Yinchu Ma and Kochen Chu, both Presidents of Zhejiang University; Xiaocang Zheng,

President of Hangzhou Normal University; and educationalists Xing-zhi Tao and Yu-Chuen Yan. He was an early member of the Hangzhou Rotary Club, and once held the President role. He was also a founder and first President of the Hangzhou Chapter of the International Committee of the Red Cross. He was an active member of YMCA. Between 1945 and 1949, he was a Councilman of Zhejiang Province.

Chinpin Tsen Tsai was very dedicated to education and the upbringing of youth. He was the founder of the Business Night School of the Bank of China Society. In February 1950, upon the invitation of a friend, he became a professor and Dean of Business Management at Hangchow University. There, he groomed the first generation of economic professionals for the fledgling People's Republic of China. Chinpin Tsen Tsai was rigorous in teaching. He also put emphasis on practice, and was open-minded and amiable. Students regarded him as a benevolent teacher and a good friend. In 1952, Chinese universities underwent a dramatic reshuffle. All schools and majors at Hangchow University had to merge into Zhejiang Normal University, Zhejiang University and Fudan University. Because he had high blood pressure, and he did not want to leave Hangzhou, Chinpin Tsen Tsai retired and lived by the side of the West Lake.

Chinpin Tsen Tsai had a stroke, was paralyzed and passed away in July 1962 after a long illness. He was buried at the Nanshan Cemetery, in Hangzhou. His grave is cradled in green mountains, facing Qiantang River and looking in the direction of the Hangzhou Power Plant. He will live forever in the memories of generations that come after his.

Editor's Note: The above biography was first provided by Nancy Wenxi Tsai, the elder daughter of Chinpin Tsen Tsai. It was first used in 1992 at Chinpin Tsen Tsai's 100th Anniversary, during which the Chinpin Tsen Tsai Scholarship was inaugurated at the Peking University. It has been updated during the editing of this book.

Table of Contents

Part I:

Reprint of Before and After the Fall of Hangzhou

Prologue		643
Preface b	by Mr. Wenshan Wang	5
Before as	nd After the Fall of Hangzhou	7
	Depressing Issue	7
	First Air Raid on August 14	-
	Power Plant as Centerpiece of Siren	8
	Make-Do Air Defence Facilities	(
	Cram Course on First Aid	(
	Three Hours of Blackout	1(
	Moving Office Locations	1
	Blood Oath Pledged on Heavy Reward Offer	1.
	Releasing Funds and Borrowing Money	1.
	Unconventional Business Management	1.
	Switchboard Operator's Prank	14
	Coal-Borrowing Negotiations	1.5
	Borrowing Vehicles	16
	Traitor-Catching Farce on August 18	17
	Heart-breaking Farewell	19
	Separation and Reunion	2(

目 录

第一部分 《杭州沦陷之前后》

原书再版

写在卷首	***************************************	1.53
E文山先	生序	5
 	之前后	7
	沉闷的难题	
	八一四——第一次空袭	-
	警报枢纽之电厂	8
	儿戏的防空设备	9
	抱佛脚讲看护常识	9
	停日电三小时	1 (
	迁地为良	11
	重赏下勇夫的"血书"	12
	解款与借债	13
	变态的业务处置	13
	穷开心之接线生	14
	"雪中索炭"之借煤交涉	15
	借 车	16
	九一八捉汉奸之喜剧	17
	黯然伤别	19
	骨肉离合之迷藏	20

	Moving in to Power Plant	26
	Difficulty in Annuity Distribution	26
	Difficulty in Deposit Retrieval	27
	Difficulty Ensuing Resignations	28
	Looking for Son, Rewarded Wristwatch	30
	On the Eve	31
	Destroying Power Plant	32
	Farewell My Staff	33
	Last Glimpse	3.5
Part II: The Sevent	y Years of Chinpin Tsen Tsai	
A: Schoolin	g Years (1913-1919)	
Excerp	ts from Shanghai History (III)	39
	ts from Shanghai History (III)	
Gradua		41
Gradua Biogra	ition Portrait	41 42
Gradua Biogra Tsing I	phy from Tsing Hua College	41 42 44
Gradua Biogra Tsing I US Ada	phy from Tsing Hua College Hua College Group Photos	41 42 44 50
Gradua Biogra Tsing I US Adı Columi	phy from Tsing Hua College Hua College Group Photos missions Record	41 42 44 50
Gradua Biogra Tsing I US Ada Colum Colum	phy from Tsing Hua College Hua College Group Photos missions Record bia University 1918 Commencement Agenda	41 42 44 50 52
Gradua Biogra Tsing I US Add Colum Colum	phy from Tsing Hua College Hua College Group Photos missions Record bia University 1918 Commencement Agenda bia University 1918 BA Conferring Record	41 42 44 50 52 54

	任医院三大	21
	女中窃案	22
	葬 坟	22
	造 墙	24
	派公债	24
	移宿电厂	26
	要"年金"的一难关	26
	提存款又一难关	27
	辞职之又一难关	28
	寻儿得表	30
	粉墨登场之前夕	31
	破坏电厂	32
	别矣员工	33
	最后一瞥	35
第二部分 蔡競平的	勺70年	
之一: 求学时	期(1913年至1919年)	A
《上海共	2方史资料(三)》摘录	39
清华学校	毕业照	41
自传		43
清华学校	· 合影照片	44
留学记录	ţ	50
哥伦比亚	大学 1918 年毕业典礼记录	52
	TOTAL TELEVISION TO THE PARTY OF THE PARTY O	
1918年	哥伦比亚大学学士学位授予记录	54

杭州沦陷之前后——蔡競平的70年

Columbia University 1919 Commencement Agenda	. 62
Columbia University 1919 MA Conferring Record	. 64
Columbia University Office of the Registrar 1919 Record	. 66
Addresses While at Columbia University	. 67
Preface for Re-edited Classics of Four Gurus	. 71
Travels to Nankou	. 73
Memory of a Past Trip	. 77
Two Poems	. 78
Report about US Study	. 81
Wartime is Good Overseas Study Opportunity	. 87
Preface to Book on US War Plan	. 90
On Writing and Reading	. 92
Recollection of Life in US (I)	. 95
Mourning Former Editor-in-Chief of Chinese Students' Quarterly	105
From the Editorial Office (I)	107
Recollection of Life in US (II)	113
Bio of Former US President Theodore Roosevelt	117
1919 Election Result of CSAUS	122
Letter to US President by CSAUS and Reply	129
News on Overseas Students (I)	131
On Banking Association	134
From the Editorial Office (II)	136
Development History of New York City	138
Hospitals in New York City	147
What the Chinese Should Know	155
Underground Chinatowns in US	157
How Foreigners Count Age	161

哥伦比亚大学 1919 年毕业典礼记录		62
1919年哥伦比亚大学硕士学位授予记录		64
哥伦比亚大学学籍处 1919 年档案		66
就读哥伦比亚大学的住址		67
重辑四夫子书序	e je je je je je	71
南口记游		73
忆旧游(本意)		77
诗两首		78
留美通讯	* * * * * *	81
战时留学之良机		87
纂美国作战计划弁言		90
写读时		92
旅美闻见(一)		95
季报哭前总编辑张宏祥君文	1	105
编辑室(一)	1	107
旅美闻见(二)		113
美国前总统罗斯福大佐传略		117
留美中国学生联会民国八年选举结果并评	1	122
留美中国学生联会上美国大总统函并复函		129
留学界近讯(一)		131
记银行学会		134
编辑室(二)		136
纽约城发达史		138
记纽约城医院		147
同胞应有之觉悟		155
美国之"地下中国城"		157
外国岁数		161